

တၢ်ဖံးတၢ်မၤအတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲး-နီၣ်ခိအတၢ်အိၣ်စီၤစ့ၤ

တၢ်ဖံးတၢ်မၤအတၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဘူးလိာ်သးမၤအါထီၣ်တၢ်လီၤပျံၤလၢတၢ်ကအိၣ်ဘၣ်လၢ COVID-19 အကျါန့ၣ်လီၤ.

[တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်လၢ](#) ကတီၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ်ပုၤကိးဂၤဒဲး,ဟံၣ်ဃုာ်ပုၤလၢတၢ်မၤအလီၢ်တဖၣ်, ကဘၣ်မၤလၢပျဲၤနီၣ်ခိအတၢ်အိၣ်စီၤစ့ၤအတၢ်ဖံးတၢ်မၤတဖၣ်ဖဲမ့ၢ်သ့မ့ၢ်ဘၣ်ဝဲဒၣ်အခါန့ၣ်လီၤ.

နကဘၣ်တဲသကိးတၢ်ဒီးပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအခါစးတဖၣ်လၢအဘၣ်ထွဲဒီး တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအတၢ်ဂ့ၢ်လၢအမ့ၢ် COVID-19 န့ၣ်လီၤ.

နီၣ်ခိအတၢ်အိၣ်စီၤစ့ၤစံးတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်မၤန့ၣ်လဲၣ်.

ဖဲမ့ၢ်သ့မ့ၢ်ဘၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်ပုၤကိးဂၤဒဲး(ပုၤလၢတမ့ၢ်ကစၢ်ဟံၣ်ဖိဃီဖိ)ကဘၣ်အိၣ်စီၤစ့ၤယံၤလိာ်အသးအစ့ၤက တၢ် ၁.၅မံထၢၣ်န့ၣ်လီၤ.

[ကီၢ်စ့ၣ်ဒီးဟီၣ်ကဝီၤ](#) တနီၤဘၣ်တဘၣ်ကအိၣ်စ့ၢ်ကိးဒီးတၢ်ဖိာ်ဃံးလၢတၢ်မၤတခါအလီၢ်တဘျီန့ၣ် ပုၤအိၣ် သ့ပျဲၤဂၤလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

နီၣ်ခိအတၢ်အိၣ်စီၤစ့ၤအတၢ်ဖံးတၢ်မၤတဖၣ်လၢတၢ်မၤကစၢ်မၤလၢထီၣ်ပျဲၤထီၣ်အီၤလၢ တၢ်မၤအလီၢ်အပူၤမ့ၢ်မၤန့ၣ်လဲၣ်.

တၢ်ရဲၣ်ကျဲၤဟံၣ်လီၤ

ဘၣ်တဘၣ်နကလိာ်မၤဘၣ်ကဒါတၢ်ဖံးတၢ်မၤအလီၢ်အတၢ်ဆီလီၤအသးဒီးနတၢ်မၤအတၢ်လဲၤအသးလၢတၢ် ကမၤလီၤတၢ်နီၣ်ခိအတၢ်အိၣ်စီၤစ့ၤန့ၣ်လီၤ.

ဆိကမိတ်ထိပ်တင်ဒါမှတစ်ဆင့်အတတ်မရှိတဖန်လတ်ကန်ဖျါထိပ်တင်အိတ်စီစုအတတ်လိပ်ဘတ်တဖန်နဲ့တကွာ.

ဖဲဆိတလဲဝဲဒန်နီဒါအတတ်ကျဲလီမေဘတ်တင်လတ်မအလီအခါ,နတ်ကျဲလီကဘတ်ပျဲပျဲမေတင်ဖိတဖန်လတ်အကန့်လီ,ဟးထိပ်ဒီးသုးအသးလတ်မအပူပွဲတင်ပူဖျဲ,လတ်ဖဲတင်မအတင်အိတ်သးလတ်အကဲထိပ်ညီနီဒီးလတ်ဂီအူအပူဒန်လတ်န့လီ.

တင်အိတ်ဖျိတ်ဒီးတင်သိပ်လိန့်ယု

ဖဲတင်ကလိပ်ဟ်ဖျိတ်ထိပ်ပျဲမေတင်ဖိတဖန်အခါ,သူဘတ်တင်ယုထုလတ်မုတ်မဲသကိးမဲအကျိအကျဲဒ်သိးဒီးလီတဲစိမှတမုတ်ဂီမူအတင်အိတ်ဖျိတ်န့တကွာ.

ဖဲကျိကျဲလတ်မုတ်မဲသကိးမဲတင်ယုထုအံကဲထိပ်မုတ်သုတဒီ,ဟ်ပနီတင်အိတ်ဖျိတ်အဆာကတီဒီးပျဲကညီအနီဂံတကွာ.

မေလီတင်ပျဲကညီတဖန်အိတ်ယံလိတ်အသး၁.၅မံထာ်တကွာ.

ဖဲမုတ်ကဲထိပ်လတ်ဒွဲပူတဒီ,မေလီတင်ကလံအတင်န့လီဟးထိပ်အိတ်လတ်ပျဲပျဲတကွာ.

တင်ဖဲတင်မအလီအပီးအလီတဖန်

ဟ်ယံတင်ဖိတင်လံဒ်သိးလီဆုန်နီ,စီနီခိတ်တဖန်ဒီးမေစုလီပျဲမေတင်ဖိအနီဂံတဖန်လတ်လီလတ်တင်သူသကိးအီတဖန်လတ်ဆာကတီတခါအဂီအဒါအခါဖဲရဲလီအသးလတ်အိတ်အီတင်အကတီန့လီ.

လတ်လုးဖဲစိထိပ်စိလီတင်တဖန်အပူန့,မေလီတင်ပျဲမေတင်ဖိတဖန်အိတ်ယံလိတ်အသး၁.၅မံထာ်ဖဲမုတ်သုမုတ်ဘတ်အခါတကွာ.

ဟ်လီတင်ပနီတဖန်လတ်အဘတ်ထွဲဒီးတင်အိတ်စီစုယံလိတ်အသးတဖန်န့တကွာ. [Safe Work Australia](https://www.swa.gov.au/coronavirus) (တင်ဖဲတင်မအတင်ပူဖျဲအီးစတြဲလယါ)အဟ်ယဲဘျးဖဲအိတ်ဒီးလုးခိတ်တဖန်လတ်အမုတ်ဖိးစတုဒီးတင်တိစါမေစါတဖန်အါမးန့လီ.

ဆိကမိပ်ထိပ်လာတက်ကတ်လီဆီတင်လီဒ်သိးတင်လုထံလီ၊တင်ဟးလီတဖန်လာပုမတင်ဖိဒီးပုဟဲအိန်သကိးတဖန်အဂီတကွာ်.

ပုဟဲဆုတင်တဖန်,ပုမတင်ဖိတစိတ်တလီတဖန်ဒီးပုဟဲအိန်သကိးတဖန်

ဟ့ၣ်ပုလအဟဲထိပ်တင်မအလီအကျဲဒီးတင်န့ၣ်လီလအအိန်ဆုံဆုံလအဘၣ်ဃးဒီးနတင်လိၣ်ဘၣ်ဖဲအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်အိန်လအတင်မအလီအခါန့ၣ်တကွာ်.

အဒိဒ်သိး,တင်အိန်ဆိးလအသိလ့ၣ်အပူ,တင်သူလီတဲစိတဖန်လာတင်ကဆဲးကျိးတင်ဒီးတင်သူလီအလံာ်အလဲၢ်လအတင်လိၣ်ဘၣ်တဖန်န့ၣ်လီ.

မၤစုၤလီပုမတင်ဖိလာဘၣ်ထံၣ်လိာ်မၤသကိးတင်ဒီးပုဟဲဆုတင်တဖန်ဒီးပုဟဲမတင်တစိတ်တလီတဖန်အနီၢ်ဂံၢ်တကွာ်. မၤလီၤတံာ်တင်သ့ကဆီစုအလီအကျဲတဖန်,မ့တမ့ၢ်ဖဲမ့ၢ်တသ့တဘၣ် တခီ,ဟ့ၣ်တင်ဒီးဒူးမၤကဆီစုလအအိန်ဒီးသံးအစိဖဲတင်ဟံးဖိၣ်မၤတင်ဒီးတင်ဟဲဆုတင်တဖန်ဝံၤအလီခဲန့ၣ်တကွာ်.

ယပုမတင်ဖိပၤဃာ်နီၢ်ခိတင်အိန်စီစုဖဲဖဲမၤတင်အခါတသ့ဘၣ်,တင်အံၤအခီပညီန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်မၤတင်တသ့ဘၣ်ခါ.

လာပုမတင်ဖိဒီးပုအဂၤတဖန်ကတ်တင်ဒ့ၣ်စၢၤ၁.၅မံထၢၣ်ထီၣ်တင်ဖဲတင်မအလီန့ၣ်ကဲထီၣ်တသ့ထီၣ်ဘၣ်.

ဖဲတင်အံၤမ့ၢ်တင်ဂ့ၢ်တမံန့ၣ်,ဆိကမိပ်ထိပ်မ့ၢ်မ့ၢ်ဒါတင်မအံၤကဘၣ်တင်မၤဝံၤအီၤမ့တမ့ၢ်တင်ဟံးလီၤကဒါတင်ဆၢကတီၢ်လအခံတဘျီအဂီကသ့ၣ်န့ၣ်တကွာ်.

ဖဲတင်မအံၤကဘၣ်တင်မၤဝံၤအီၤဒီးပုမတင်ဖိတဖန်ကဘၣ်အိန်ဘူးလိာ်အသးန့ၣ်,တင်မၤကစၢ်ကဘၣ်ဟံးန့ၣ်တင်လီၤပျံၤလအတင်ကဆၢတံာ်တင်လအမၤဝဲဒၣ်သ့လအတင်ကမၤဟါမၤကွံာ်မ့တမ့ၢ်မၤစုၤလီၤတင်အိန်ဆူၣ်အိန်ချ့ဒီးတင်ပူၤဖျဲးအတင်လီၤပျံၤတဖန်အဂီၢ်အမၤတင်မနုၤသ့လဲၣ်န့ၣ်လီ.

ဖဲတၢ်မၤအီၤမ့ၢ်သ့မ့ၢ်န့ၢ်ဒီးပူၤဖျဲးဝဲဒၣ်လၢတၢ်ကမၤအီၤန့ၣ်,ကွၢ်သမံသမိးကဒါတၢ်မၤတဖၣ်ဒီးအကျိၤအကျဲလၢအဟံၣ်ဃုာ်တၢ်အိၣ်ဘူးလိာ်အသးန့ၣ်တက့ၢ်. န့ၣ်ဖျါထီၣ်ကျဲလၢတၢ်ကမၤတၢ်ဆီတလဲလၢတၢ်ကမၤအါထီၣ်တၢ်အိၣ်စီၤစ့ၤလိာ်သးန့ၣ်တက့ၢ်.

ဖဲမ့ၢ်တသ့ဘၣ်အခါ,မၤစ့ၤလီၤတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢပုၤမၤတၢ်ဖိသ့အီၤလၢတၢ်အိၣ်ဘူးလိာ်အသးအပူၤဒီးတၢ်မၤလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်တၢ်ဖိၣ်ဂၢၢ်အတၢ်ဖိးတၢ်မၤလၢအဂၤတဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.

အဒိန့ၣ်-

- မၤစ့ၤလီၤပုၤကညီအနီၢ်ဂံၢ်လၢတၢ်လီၢ်လၢတခါအပူၤလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်တခါအကတီၢ်
- တၢ်ရဲၣ်လီၤသးစးထီၣ်,ကတၢၢ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဘူးအဆၢကတီၢ်တဖၣ်
- သုးကွၢ်တၢ်ဖိးတၢ်မၤအမူအဒါတဖၣ်ဆူတၢ်လီၢ်လၢအဂၤလၢအအိၣ်လၢတၢ်မၤအလီၢ်အပူၤမ့ၢ်တမ့ၢ်လၢတၢ်မၤလီၢ်အချၢ
- မၤလီၤဖးကွၢ်ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်ဆူကရူၢ်အါကရူၢ်လၢအမၤတၢ်လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်တခါဃီမ့ၢ်တမ့ၢ်လၢတၢ်လီၢ်တခါခါ-
ဆိကမိၣ်ထီၣ်မ့ၢ်ကရူၢ်တဖၣ်အိၣ်ဒီးအကစၢ်အတၢ်လီၢ်တဖၣ်လၢအကအိၣ်တၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဘူးအိၣ်သါအလီၢ်အကျဲတဖၣ်သ့တသ့,ဒီး
- မၤလီၤတံၢ်ပုၤမၤတၢ်ဖိတဂၤစုာ်စုာ်အိၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်အနီၢ်ကစၢ်အပီးအလီၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ်စုာ်စုာ်တဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်

တၢ်သမံသမိးမၤကွၢ်တၢ်ဆူညါဒီးတၢ်ကွၢ်ဟ့ၣ်

ကွၢ်ဟ့ၣ်ဒီး သမံသမိးကဒါနီၢ်ခိအတၢ်အိၣ် စီၤစ့ၤ လၢတၢ်ကမၤလီၤတံၢ် တၢ်ဖိးတၢ်မၤ တဖၣ်တၢ်လူၤဟံၣ်ထွဲအီၤဒီးတုၤလီၤတီၤလီၤ ဒီးန့ၣ်တက့ၢ်.

ဖဲနီၢ်ခိအတၢ်အိၣ်စီၤစ့ၤအတၢ်ဖိးတၢ်မၤတဖၣ်မ့ၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအတၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်လၢအသီတဖၣ်တခါ,အဒိဒ်သိးကျိၤကျဲအံၤဒိဘၣ်မၤဟူးဝဲဒၣ်တၢ်ဆဲးကျိးဆဲးကျါဒီးမၤဘၣ်ဒိတၢ်လၢအမ့ၢ်ပုၤစ့ၤလီၤလၢကမၤတၢ်တခါ,နကဘၣ်ရဲၣ်ကျဲဝဲဒၣ်တၢ်လီၤပျံၤတဖၣ်အံၤစ့ၢ်ကီးလီၤ.



လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဆူညါအဂီၢ်

လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဆူညါဘၣ်ဃးဒီး COVID-19 ဒီးတၢ်ဖံးတၢ်မၤ တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအဂီၢ်, လဲၤဘၣ်ဆူတၢ်ပူၤဖျဲးတၢ်ဖံးတၢ်မၤအီးစံးတြုလယါအဟံၤယဲၤဘျးစဲတက့ၢ်.